
مدیر پایگاه میراث جهانی بم: 

فعلا ارگ بم در خطر خروج از فهرست جهانی نیست

و  گرانبهاســت  بهقــدری  بــم  تاریخــی  ارگ   
گر حــدس و گمانی بر  اهمیــت دارد کــه حتی ا
کنــد،  ایــن باشــد کــه خطــری آن را تهدیــد می
میتوانــد تــا مدتهــا ســوژۀ رســانهها باشــد و 

نگرانیها را برانگیزاند.
کنون، هفتههای  از اواخر اردیبهشــتماه تا
که نخلستانهای  متمادی است که ادعای این
پیرامون ارگ بم در حال تخریب است و همین، 
منظــر ارگ را تهدیــد کرده و احتمال خروج آن 
از فهرســت یونســکو را بهشدت بالا برده است 
در این رســانه و آن رســانه، در ایران و خارج از 
ایران مطرح میشــود. محسن قاسمی ـ مدیر 
پایــگاه میــراث جهانی و منظــر فرهنگی بم اما 
کرمان  روز دوشنبه 9 تیرماه در پاسخ به فردای
تصریــح کرد: »خطر خروج از ثبت جهانی فعلا 
کنــد«. وی توضیح داد:  ارگ بــم را تهدید نمی
»البته نســبت بــه قبل از ثبــت جهانی، میزان 
فضای سبز بم کمتر شده است ولی در دو، سه 
ســال گذشته تخریب عمدهای اتفاق نیفتاده 
کــه بگوییم خطر خــروج از ثبت جهانی پیش 

آمده است«.
کیــد بــر اینکــه خطر خــروج از ثبت  وی بــا تا
کند، اظهار  جهانــی فعلا ارگ بــم را تهدید نمی
کاربری و خشک  گر به سمت تغییر  کرد: »اما ا
گری  کــردن باغات و قناتها برویم و به ســودا
از  بــم دامــن بزنیــم  بــاغ و زمیــن و ملــک در 

فهرست ثبت جهانی خارج میشویم«.
، در روز  به گزارش اســتقامت، نخســتین بــار
27 اردیبهشتماه امسال بود که در خبرگزاری 
فارس کرمان گزارشی با عنوان »بم یک قدم تا 
از دست دادن جایگاه جهانی« منتشر شد که 
در آن آمده اســت: »بم تنها باغشهر کشور که 
جزو میراث جهانی هم هست، این روزها حال 
خوبی ندارد، دولت آن را رها کرده و مردم برای 
ساختن سرپناه به جان درختان و خشکاندن 
باغها افتادهاند، موضوعی که ســبب میشود 
باغشهر بم را از فهرست جهانی خط بزنند«. 

آمــده:  گــزارش  ایــن  از  دیگــری  بخــش  در 
»ساختوسازهای بیرویه، قطع و خشکاندن 
باغــات و درختــان ثبت شــده اوکالیپتوس در 
، توسط ادارات برق و شــهرداری که ۱7۰۰  شــهر
هکتار باغ را به کمتر از ۸۰۰ هکتار رساندهاند، 
ایــن خطــر را بــه وجــود آورده کــه باغشــهر بم 
برای همیشه از فهرست جهانی خارج شود«.
گــزارش، نقلقولهــایی از قاســمی  در ایــن 
مدیر پایگاه جهانی بم نیز آمده اســت: »شهر 
بــه   ۱۳۸۳ ســال  در  آن  فرهنگــی  منظــر  و  بــم 
ثبــت میراث جهانی ســازمان یونســکو رسید، 

این شــهر بهعنوان ششــمین اثــر ثبت جهانی 
کشــور ایــران بــه شــمار مــیرود، علاوه بــر  در 
و  بــم  فرهنگــی  منظــر  کهــن،  و  تاریخــی  ارگ 
نخلستانها، باغات و قناتها هم ثبت میراث 
جهانی شدند. باغشهر بم نگرانیهایی دارد و 
کند، ساختوسازهای  خطراتی آن را تهدید می
غیرمجاز و خشکاندن باغات و نخلستانها در 
بخشهایی از شهر و تداخل در حریم قناتها 
کند«. وی  دارد ما را از فرهنگ و تاریخ دور می
افزوده اســت: »متاســفانه ایــن اتفاقات، تاثیر 
زیــادی بر تصمیم کارشناســان میراث جهانی 
یونســکو دارد و میتوانــد موجــب حــذف این 
باغشــهر از فهرســت میــراث جهانــی شــود«. 
کــرده اســت: »خطــر جــدی  قاســمی تصریــح 
است، همه باید تلاش کنند، ادارات نهادهای 
کشــاورزی،  مســئول مثــل شــهرداری، جهــاد 
فرمانــداری و دیگــر ادارات بایــد در حفاظــت 
میراث مردم کوشــا باشــند. ایــن دارایی مردم 
بــم اســت و چیــزی از ارگ بم کم نــدارد، نباید 

با دستان خودمان آن را از دست بدهیم«.
چند روز پس از این و در تاریخ ۱2 خردادماه 
ســایت اینترنتــی بنیــاد ایرانشناســی شــعبۀ 
کرمان یادداشتی از آرش شکیباییمجد ـ مدیر 
مرکز بمشناسی با عنوان »باغشهر بم در مسیر 
خروج از ثبت جهانی یونسکو« منتشر کرد که 
در آن آمده اســت: »شــهر بم و منظر فرهنگی 
آن، شامل باغات نخلستانها، قناتها، کویر 
و ارگ تاریخی بم، در سال ۱۳۸۳ )2۰۰۴ میلادی( 
در فهرســت میراث جهانی یونسکو ثبت شد. 
اخیراً شاهد تغییر کاربری باغهای بم از فضای 
کاربری مسکونی و تجاری  سبز و کشاورزی به 
و  اصالــت  میتوانــد  تغییــرات  ایــن  هســتیم. 
یکپارچگی منظر فرهنگی بم را تحت تأثیر قرار 
دهد و باعث شود این اثر ارزشمند از فهرست 

میراث جهانی یونسکو خارج شود«. 
در بخــش دیگــری از ایــن یادداشــت آمده: 
گر این روند ادامه یابد، بم ممکن اســت به  »ا
که به دلیل  سرنوشــت دشت ارژن و پریشان )
بیتوجهی از فهرســت یونســکو خارج شدند( 

دچار شود«.
این ماجرا اما به همین جا ختم نمیشــود. 

چنــد روز بعــد از انتشــار ایــن یادداشــت و در 
کرمــان  تاریــخ ۱6 خردادمــاه، خبرگــزاری ایرنــا 
از خشــک شــدن 6۰۰ هکتار از نخلستانهای 
بم خبر میدهد: »مدیر مرکز بمشناســی آمار 
خشک شدن حدود 6۰۰ هکتاری نخلستانها 
در این شهر که منظر آن همراه با ارگ تاریخی 
ثبــت جهانی شــده را هشــداری بسیــار جدی 
گوید  پیش روی مدیران مسئول میداند و می
حجم قابل توجهی از این نخلها بهعمد و با 
کاربری در این ســالها خشــک  هــدف تغییــر 
شــدهاند امــا باوجــود تذکرات قبلــی، وضعیت 
گرفتــه نشــده اســت«. در ادامــۀ ایــن  جــدی 
گزارش به نقل از مدیر مرکز بمشناســی آمده: 
»برخــی افــراد ســودجو راهــی کــه بــرای تغییــر 
کاربری باغات در بم پیدا کردند، خشک کردن 

درختها است.
کنند تا با تغییر کاربری   نخلها را خشک می

به مسکونی تبدیل شود«.
ز  ا دیگــری  بخــش  در  مجد  شــکیبایی
کند: »بم باغشــهر و ثبت  اظهاراتــش بیان می
جهانــی شــده و موضــوع آن از جاهــای دیگــر 
گــر ایــن موضــوع پیگیــری نشــود  جداســت، ا
ممکــن اســت در آینــده، منظــر فرهنگــی بــم 
از ثبــت جهانــی خــارج شــود، بنابرایــن، بایــد 

مراقبتها و پیشگیری را شدت بخشید«.
وی میافزایــد: »در ســالهای گذشــته نیــز 
مسئولان وقت بم نسبت به خشکیدگی باغات 
گرفته نشــده اســت.  تذکر داده اند، اما جدی 
لازم اســت دســتگاههای متولــی و ناظر با این 
پدیــدۀ مخــرب بیش از پیــش مقابلــه کنند«. 
بهدنبــال انتشــار ایــن نظرات و شــدت گرفتن 
نگرانیهــا، سرپرســت اداره میــراث فرهنگــی، 
گردشــگری و صنایعدســتی شهرستان بم روز 
گویــد: »بــا  کرمــان می ۱7 خردادمــاه بــه ایرنــا 
توجــه بــه ضوابط و مقــررات محکمی که برای 
منظر فرهنگی این شهر به دلیل ثبت جهانی 
بــودن وجود دارد، خشــکاندن عمدی باغات 
برای ساخت و ساز غیرممکن است«. محسن 
قمــری میافزاید: »یکی از عوامل خشــکیدگی 
باغــات ایــن اســت کــه بــا فــوت مالــک اصلی، 
برخــی باغها بین وارثان تقسیم میشــوند که 

پس از این، چند مالک دارند. رسیدگی نکردن 
بــه وضعیت باغ از طرف مالکان جدید، باعث 
خشــکی نخلهــا میشــود«. وی اضافــه کــرد: 

»البته موارد زیاد هم نیست«.
پس از این اما، کوروش افضلی مشاور طرح 
تفصیلــی بم تخریب گســتردۀ نخلســتانها در 

کند. بم را رد می
بنا به گزارش هفتهنامه طلوع بم، در حاشیۀ 
نشست بررسی آخرین وضعیت طرح تفصیلی 
کنش به خبر خشکیدگی  بم، دکتر افضلی در وا
گویــد: »ایــن آمار  6۰۰ هکتــاری باغــات بــم می
صحیح نیســت«.  عضو هیــات علمی و رئیس 
دانشــکده معماری و شهرسازی دانشگاه آزاد 
کرمان توضیح میدهــد: »ما تمامی اطلاعات 
و شناســنامۀ تکتــک باغــات را داریــم. در بم 
۸۰۰ هکتــار بــاغ داریــم که فقــط ۱7۱ هکتار آن 
کــه ایــن عــدد هــم بــه دو دســته  بــاغ نیســت 
تقسیم میشــود؛ ۱۱7 هکتار از باغات همراه با 
ساختوساز و ۵۴ هکتار خشک شده که نیاز 

به جوانسازی دارد«.
قاســمی مدیر پایــگاه میراثجهانــی بم نیز 
کرمان گفت  در بــارهی این موضوع بــه فردای
صــورت  نخلســتانها  گســتردۀ  تخریــب  کــه 
اخبــار  انتشــار  بحبوحــۀ  در  اســت.  نگرفتــه 
نســبت به تخریب گستردۀ نخلستانهای بم، 
حجــتالاسلام ابوالفضــل فرحبخــش ـــ رئیس 
دادگســتری شهرســتان بم با کســانی که قصد 
تخریب نخلستانها را دارند اتمامحجت کرد. 
کرمان، او در نشســتی در روز  به نقل از ایســنا 
2۱ خردادمــاه گفــت: »بر مبنــای قانون حفظ 
قانــون  شــهرها،  در  ســبز  فضــای  گســترش  و 
جلوگیــری از قطــع بیرویــۀ درختــان و قانــون 
کاربــری  مجــازات اسلامــی، بــا هرگونــه تغییــر 
اراضــی باغی و تخریب و قطع درختان خرما با 
گونــه اغماضی برخورد  قاطعیــت و بدون هیچ
خواهد شد«. وی تصریح کرد: »قطع درختان 
و تخریــب باغــات نهتنها خلاف مقررات اســت 
بلکه جرم محسوب میشود و دستگاه قضایی 
در هــر دو مرجــع دادســرا و دادگاه با خاطیان 

برخوردی جدی خواهد داشت«.
ســت  ا یهــی  بد نچــه  آ  ، ســت ا گفتنــی 
کــه جامعــه نســبت بــه وضعیــت ارگ بــم  این
حســاسیت بــالایی دارد کــه ایــن هم ناشــی از 
باشــکوه  باغشــهر  ایــن  منحصربهفــرد  ارزش 
تاریخی اســت. در این شــرایط، انتظار میرود 
کارشناسان در بیان دیدگاههای خود، دقت و 

کار برند. مسئولیتپذیری بالایی را به
درک  بــا  نیــز  مســئولان   ، دیگــر ســوی  از   
حســاسیتهای جامعــه، بــا تلاشــی مضاعــف 
در حفــظ و نگهــداری ایــن اثر جهانــی و یگانه 

بکوشند.
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کرد؛ کرمان اعلام  استاندار 

کارخانۀ  مجوز معدن بدون 
فرآوری نمی�دهیم

تیــر در جلســۀ  کرمــان۱۰  اســتاندار  اقتصــاد:  گــروه 
شورای معادن استان با اشاره به محدودیت اختیارات 
استانداران، خواستار تفویض دو اختیار کلیدی از سوی 
دولت شــد و گفت: »دولت تنها دو اختیار را به اســتان 
گذار کند؛ نخست، اختیار عزل و نصب مدیران  کرمان وا

کامل شورای معادن استان«. استانی و دوم، اختیار 
، ما قادر  محمدعلی طالبی افزود: »با همین دو ابزار
خواهیــم بــود تحولــی بنیادیــن در مدیریــت منابــع و 

توسعۀ صنعتی استان رقم بزنیم«.
کــرد: »ایــن تفویض، نــه بهمعنــای تغییر  کیــد  وی تأ
گویی  فوری مدیران، بلکه بهمنظور ایجاد تحرک و پاسخ

بیشتر در بدنه اجرایی استان خواهد بود«.
بــه گــزارش ایســنا کرمــان، طالبــی در این نشســت از 
تصمیــم مهمــی برای پایان دادن به خامفروشــی مواد 
گیرانه برای مزایدههای  گذاری ســخت معدنی و شــرط
گذاری  معدنی خبر داد  و بیان کرد: »هیچ تمدید یا وا
مجــوز بهرهبــرداری از معــادن، بــدون تعهــد بــه ایجــاد 

کارخانۀ فرآوری در استان انجام نخواهد شد«.
وی با اشاره به ظرفیتهای عظیم معدنی در استان 
کیــد کرد: »برخی معادن اســتان توان ایجاد  کرمــان، تأ
هــزاران شــغل را دارنــد، اما بــه دلیل خامفروشــی، این 
ظرفیتهــا از دســت رفتهانــد. مــا مصمم هســتیم این 
رویه را متوقف کنیم«. استاندار کرمان افزود: »دو سال 
است که به دنبال ایجاد سازوکار قانونی برای جلوگیری 
از خامفروشی هستیم. از این پس، شرط اصلی در تمام 
مزایدههای معدنی، تعهد به احداث کارخانۀ فرآوری در 
داخل اســتان خواهد بود؛ مگر آنکه توجیه اقتصادی 
نداشته باشد«. وی همچنین از محدودیت اختیارات 
شــورای معــادن اســتان گلایه کــرد و خواســتار تفویض 

اختیارات بیشتر از سوی دولت شد.
گر تعییــن تکلیــف در اختیار  طالبــی بــا بیان اینکــه ا
اســتان بــود، بسیــاری از معــادن معطل، امــروز تعیین 
تکلیــف شــده بودند، خاطرنشــان کــرد: »از نمایندگان 
اختیــارات  گــذاری  وا مسیــر  در  میخواهیــم  مجلــس 
گر  شــورای عالی معادن به اســتانها، یاریمان کنند. ا
گذار شــود، ما شــاهد یک  ایــن اختیــارات بــه کرمان وا

انقلاب صنعتی و معدنی در استان خواهیم بود«.
وی در بخــش دیگــری از ســخنانش گفــت: »زمانــی 
گذاری معادن گذاشــتیم،  که شــرط فــرآوری را بــرای وا
گهــان فضــای رقابتــی ایجاد شــد. برخــی متقاضیان  نا
گذاری 2۰۰۰ میلیــاردی دادنــد، امــا در  وعــدۀ ســرمایه
ادامه پیشنهادها به چهار و حتی 6۰۰۰ میلیارد تومان 
رسید. این نشان میدهد مسیر درست همین است«.

اســتاندار کرمان با انتقاد از خلأهای قانونی در الزام 
گرچه برخی  بــه فرآوری در محل معــدن، اظهار کرد: »ا
گویند طبق قانون فروش مواد معدنی به هر جایی  می
آزاد است، اما ما معتقدیم باید جلوی این خامفروشی 
گرفتــه شــود. حتــی زمانی کــه کارخانۀ فــرآوری در کنار 
معــدن وجود دارد، برخی ترجیــح میدهند ماده خام 
را صادر کنند«. طالبی خواســتار اصلاح قانون توســط 
مجلس شــد تا در مناطقی که توجیه اقتصادی وجود 
گــذاری معــادن تنهــا بــا تعهــد به ایجــاد واحد  دارد، وا
فــرآوری ممکــن شــود.  وی همچنیــن افــزود: »وزارت 
صمــت بایــد در این رویکــرد همراهی کند و اجازه دهد 

مزایدهها طبق منافع منطقهای برگزار شوند«.
کــرد بــا همراهــی  کرمــان ابــراز امیــدواری  اســتاندار 
مجلــس و دولــت، »تحــول بزرگــی در جنــوب و شــمال 

کرمان« رقم بخورد.

سرهنگ رضایی رئیس�پلیس 
کرمان شد راهور 

فرمانــده  حضــور  بــا  مراســمی  در  جامعــه:  گــروه 
انتظامی استان کرمان سرهنگ علی رضایی به عنوان 

کرمان معرفی شد. رئیسپلیس راهور استان 
ســرهنگ  ســاله  ســی  زحمــات  از  مراســم،  ایــن  در 
اســماعیل خوشــوقت طی خدمت در ردههای پلیس 
راهور نقاط مختلف کشور و استان کرمان قدردانی شد.

کرمان، ســردار جلیل  گزارش پایگاه خبری پلیس  به 
طــی  کرمــان  اســتان  انتظامــی  فرمانــده  موقوفهئــی 
ســخنانی بــا اشــاره بــه نقــش و اهمیــت نظــم و امنیت 
ترافیکــی در اســتان پهنــاور کرمان، ضمــن قدردانی از 
زحمات ســرهنگ خوشــوقت از تمامی معاونین، روسا 
و همچنین مســئولان برونســازمانی و اعضای شورای 
ترافیک اســتان خواســت نهایت همــکاری، همراهی و 
دلســوزی را با رئیسپلیس جدید راهنمایی و رانندگی 

داشته باشند. 

خبر

بارندگی در ایران 40 درصد کم�تر از پارسال شد؛ 

هشدار کاهش شدید باران در کرمان 
گــروه اقتصــاد: تقریبــا کل ایــران در 9 ماهی 
گــذرد بــا کمبارشــی  کــه از ســال آبی جــاری می
کــه رئیــس مرکــز ملــی  مواجــه اســت.  آنطــور 
پیشبینــی و مدیریــت بحران مخاطرات وضع 
کاهــش  کنــون  تا گویــد؛  می خشکســالی  هــوا 
شدیدی در بارشها داشتهایم. بارش در کشور 
نسبت به میانگین بلندمدت ۴۰ درصد کاهش 

داشته است! 
شــدید  کاهــش  ایــن  اینکــه  هشــداردهنده 
بــارش طــی ســه ســال متوالــی در حــال تکــرار 
اســت.  بنــا بــه گفتــۀ صــادق ضیائیــان، بارش 
تابســتانۀ ایــران آنقدر زیاد نیســت کــه بتواند 
کشــور را از  ایــن وضعیت خارج کنــد بنابراین، 
که آخر شــهریورماه اســت،  در پایان ســال آبی 
تقریبــا همیــن حــدود ۴۰ درصد کاهــش بارش 
نسبت به بلندمدت را خواهیم داشت. آخرین 
کــه از ســوی شــرکت مدیریــت منابــع  گزارشــی 
ایــران دربارۀ میزان بارشها در کشــور منتشــر 
شــده مربوط به ۱7 خردادماه است. طبق این 
گــزارش، تــا ایــن تاریــخ، ارتفــاع کل ریزشهای 
در  اســت  بــوده  میلیمتــر   ۱۴۳ کشــور  جــوّی 

حالی که میانگین دورههای مشــابه درازمدت 
2۳۳.۵ میلیمتر بوده، بنابراین براســاس این 
بــارش رخ داده  کاهــش  شــاخص ۳9 درصــد 
است. این میزان بارش نسبت به دورۀ مشابه 
ســال آبي گذشته که 2۳9.۳ میلیمتر بوده ۴۰ 
درصــد کاهش را نشــان میدهد.  کرمان بیش 
از دو دهــه اســت کــه در ردۀ اســتانهایی قرار 
کــه بــا خشکســالی مواجــه اســت. اغلــب  دارد 
بیوقفــه  و  متوالــی  هــم  خشــک  ســالهای 
صنعــت  ســخنگوی  گفتــۀ  بــه  بنــا  بودهانــد.  
از جملــه  کرمــان و همســایگانش   ، کشــور آب 
اســتانهای یــزد و خراســان جنوبی امســال و 
تــا ۱7 خردادمــاه »بــا کاهش ۳۰ تــا ۵۰ درصدی 
بــارش مواجــه بودهانــد«. از آنجــایی کــه طی 
، بارشــی در اســتان کرمان رخ  ســه هفتــۀ اخیر
نــداده، میتوان همین ارقام را برای تیرماه نیز 
لحاظ کرد و نســبت به کاهش شــدید باران در 
گزارش ایســنا، عیســی  کرمــان هشــدار داد. به 
بزرگزاده ســخنگوی صنعــت آب گفته که هم 
تهــران، مشــهد و اصفهان بهعنوان ســه شــهر 
کشــور بهطــور ویــژه نیازمنــد توجــه در  بــزرگ 

گذاریهای مصرف آب هستند و هم  سیاســت
استانهایی مانند کرمان و بوشهر و سمنان و 
سیستان و بلوچستان باید در مدیریت منابع 
آبیشــان بازنگــری و برنامهریــزی جدی انجام 
دهند.یکــی از تبعات خشکســالی، بروز مداوم 
پدیدۀ گردوغبار اســت. طی ماههای گذشــته، 
هــوای کرمــان به کــرات آلوده شــده و حتی کار 
مــدارس و دانشــگاهها  و  ادارات  بــه تعطیلــی 
گــر تــا پیــش از ایــن، مناطقی  کشیــده اســت. ا
مانند کرمان و خوزســتان بیشتــر با گردوغبار 
مواجه بودند، طی هفتههای اخیر دامنۀ این 
رخداد در کشور بسیار گسترش یافته است به 
که از ابتدای هفتۀ جاری استانهای  گونهای 
ایلام،  شــرقی،  آذربایجــان  غــربی،  آذربایجــان 
تهــران، قــم، زنجان، اســتان مرکــزی، همدان، 
یــزد،  اصفهــان،  خوزســتان،  قزویــن،   ، البــرز
هرمزگان، فارس، کرمان، خراسان جنوبی، نیمه 
شــمالی سیستان و بلوچستان و نیمۀ جنوبی 
استان سمنان هشدار هواشناسی در خصوص 
خیزش گردوغبار دریافت کردهاند. بنا به گفتۀ 
ضیائیان رئیس مرکز ملی پیشبینی و مدیریت 

بحــران مخاطــرات وضع هوا خشکســالی، این 
وضعیــت بــرای ایــن شــهرها تــا روز پنجشــنبه 
ادامه خواهد داشت!  وی در گفتوگو با ایلنا، 
خشکســالی را دلیل بروز این شرایط دانست و 
به این پرســش که آیا تا پایان سال با گردوغبار 
مواجه خواهیم بود؟ پاسخ مثبت داد و گفت: 
»اما نه مداوم بلکه جســته گریخته و کمابیش 
اتفــاق میافتــد و قطعــا بیشتــر از ســال قبــل 
بــه  »شــرایط  داد:  ادامــه  وی  بــود«.  خواهــد 
کــه نمیتــوان با مدیریــت آب،  گونــهای اســت 
آب  کــرد. مدیریــت  رفــع  را  گردوغبــار  مشــکل 
کشــاورزی را  در نهایــت میتوانــد آب شــرب و 
تامیــن کند و نمیتوان با آن مشــکل طوفان و 
ک را حل کرد«.  وی افزود: »پیشبینی  گردوخا
ما این اســت که در دو ماه نخســت پاییز نیز با 
احتمــال بالایی، با  کمبارشــی روبهرو خواهیم 
کــرد: »روند کلی  بــود«. ضیائیــان خاطرنشــان 
اقلیم ما در درازمدت نشان میدهد که در ۵۰  
ســال آینده رو به خشــک شدن بیشتر است. 
یعنی ســالهای خشــک ما بیش از ســالهای 

تر خواهد بود«. 

اسما پورزنگیآبادی
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